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Zápis ze 17. zasedání Monitorovacího výboru IROP

Datum konání: 13. května 2022, 10:00 hodin

Místo konání: Státní zámek Valtice

Jednání řídil: Mgr. Zdeněk Semorád, předseda MV IROP

Zapsala: Ing. Eva Krouželková

Program zasedání

1. Úvodní slovo předsedy Monitorovacího výboru IROP 

2. Úvodní slovo zástupce Evropské komise 

3. Projednání programu 17. zasedání Monitorovacího výboru IROP  

4. Informace o stavu realizace IROP

5. Výroční zpráva IROP za rok 2021

6. Informace o revizi programového dokumentu IROP v souvislosti s CARE

7. Vyhodnocení Ročního komunikačního plánu IROP  2021

8. Informace o stavu vyjednávání a přípravy IROP 2021-2027

9. Různé

10. Závěry z 17. zasedání Monitorovacího výboru IROP
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Zúčastnění členové, náhradníci a osoby pověřené plnou mocí

Semorád Zdeněk, Mazal Rostislav, Nohelová Kateřina, Vašák Zdeněk, Komoňová Hana, 
Bučilová Radka, Pati Viktor, Herlová Petra, Bogdanov Stanislav, Chlupáčová Lucie, Ulrich 
Michal, Benešová Markéta, Beránek Jiří, Beneš Erich, Měrtlová Soňa, Pavlinec Petr, Florian 
Jan, Chmela Tomáš, Gailly Yvonna, Ripka Štěpán, Schönherrová Eva, Hron Jaromír, Pommer 
Roman 

Zúčastnění hosté

Von Busch Andreas, Hlavatá Andrea, Pešková Sára, Koubková Naděžda, Pekárek Aleš, 
Fišerová Martina, Žiak Miloslav, Heřmánek Jan, Brodská Jana, Krouželková Eva, Kriegischová 
Lenka, Rulcová Simona, Doležalová Radka, Brožková Alena, Kottová Alena

Usnesení ze zasedání

Monitorovací výbor Integrovaného regionálního operačního programu (MV IROP)

I. schválil
a) Program 17. zasedání MV IROP;
b) Výroční zprávu IROP za rok 2021;

II. projednal a vzal na vědomí
a) Informaci o stavu realizace programu k 1.5.2022;
b) Informaci o záměru revize programového dokumentu IROP; v souvislosti s 

iniciativou CARE;
c) Vyhodnocení Ročního komunikačního plánu IROP 2021;
d) Informaci o stavu vyjednávání a přípravy IROP 2021-2027;

III. uložil ŘO IROP
a) Upravit Programový dokument IROP podle výsledků vyjednávání iniciativy 

CARE a dokument předložit Monitorovacímu výboru IROP ke schválení.
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1. Úvodní slovo předsedy Monitorovacího výboru IROP

Zdeněk Semorád, předseda MV IROP

Přivítal účastníky 17. zasedání MV IROP a zahájil jednání. 

2. Úvodní slovo zástupce Evropské komise

Andreas von Busch, Evropská komise

Andreas von Busch se zmínil o společném dopise ministrů 10 zemí nejvíce zasažených 
uprchlickou krizí iniciovaný ministrem pro místní rozvoj Ivanem Bartošem, v němž země žádají 
o pomoc. Ministři v něm navrhují opatření k navýšení flexibility, která by měla pozitivní vliv na 
projekty silně zasažené současnou krizí a pomoci tak čerpání prostředků fondů EU. Dopis byl 
dle slov p. Busche Evropskou komisí projednán a panovala shoda na tom, že musí být učiněna 
opatření, která by napomohla snazšímu dočerpání finančních prostředků z dobíhajícího 
programového období. Česká republika odhaduje, že aktuálně ohrožená alokace ve výši 820 
milionů eur.

Dále Andreas von Busch oznámil, že Dohoda o partnerství by měla být schválena do konce 
týdne. Na konec následujícího týdne je poté dle jeho slov naplánováno přijetí nového 
Operačního programu Technické pomoci (OPTP), který usnadňuje čerpání a zajišťuje efektivní 
využívání finančních prostředků z Evropské unie a vytváří tak vhodné prostředí pro 
implementaci Dohody o partnerství.

3. Projednání programu 17. zasedání Monitorovacího výboru IROP

Zdeněk Semorád, předseda MV IROP

Konstatoval, že stínový Monitorovací výbor IROP pro nové období se bude konat ještě před 
prázdninami a po něm bude následovat monitorovací výbor per rollam, kde bude předmětem 
schválení kritérií a harmonogramu výzev IROP, aby bylo možné začít vyhlašovat právě nové 
výzvy. Dále představil program 17. zasedání MV IROP.

4. Informace o stavu realizace programu 

Rostislav Mazal, místopředseda MV IROP

Informoval o aktuálním stavu realizace programu IROP. Velký důraz byl kladen na téma React 
EU. 
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K 1. květnu bylo vyhlášeno 104 výzev pro individuální projekty, 453 podvýzev pro městské 
aglomerace a 2033 podvýzev MAS. Informoval, že do výzev se přihlásilo celkem 17 543 
žádostí o podporu, z nichž 13 281 v objemu 170,7 mld. Kč se k 1.5.2022 nacházelo ve stavu 
hodnocení, realizace nebo dokončili svou realizaci. Z tohoto objemu žádostí byl u 12 329 
projektů IROP v celkovém objemu 160,5 mld. Kč vydán právní akt o poskytnutí podpory.  
Příjemcům bylo zatím vyplaceno 93 mld. Kč a ještě přibližně 70 mld. Kč zbývá proplatit v tomto 
a příštím roce. Upozornil na pravidlo N+3 a s ním spojenou hrozbu, že díky pomalému čerpání 
v budoucnu bychom mohli přijít o nějaké prostředky. Konstatoval, že za rok 2022 bylo již 
pravidlo N+3 splněno.

Dále informoval o již uzavřených výzvách a poukázal především na výzvy ITI a výzvy pro 
komunitně vedený místní rozvoj, které byly ukončeny. Bližší informace podal o výzvách 
REACT-EU, tj. již ukončené výzvě 102 zaměřené na krajské hygienické stanice a pro 
laboratorní kapacity v nemocnicích s urgentním příjmem druhého typu. A dále o výzvě 104 
vyhlášené na zbývající dodatečné prostředky, které využije hasičský záchranný sbor pro nákup 
techniky.

Okomentoval stav administrace žádostí u vybraných specifických cílů a celkově stav čerpání 
prostředků IROP, kde je vidět lehké nenaplňování predikcí čerpání. Konstatoval, že důvodem 
je vesměs to, že se teď posouvá čím dál tím více projektů v realizaci. To souvisí především 
s aktuální situací na trhu, ať už z hlediska dodavatelů či materiálu. Žadatelé často využívají 
žádostí o změnu a posouvají termín realizace případně etap. Ale i přes to, je program úspěšně 
realizován a neměl by být tímto ohrožen. 

Dále uvedl téma přezávazkování programu. V roce 2020 jsme navýšili počty projektů i nad 
rámec alokace, cca o 10 mld. Kč. Přezávazkování se nám dařilo v následujících měsících 
snižovat, tj. prosinec 2021 cca 6,9 mld. Kč. Nicméně vzhledem ke skokovému posílení koruny 
(z 25,5 – 26 Kč/EUR na 24,4 – 24,6 Kč/EUR), došlo také ke skokovému nárůstu absolutního 
přezávazkování programu v Kč a rázem jsme se dostali znovu na cca 10 mld. Kč. 
Informoval, že bude probíhat jednání s MF. Poté poukázal na několika příkladech, jaká byla 
průměrná výše úspor v projektech v jednotlivých specifických cílech, než začaly ceny na trhu 
růst. 

Dále nastínil, čeho se v rámci IROP podařilo dosáhnout. Například v oblasti dopravy se podařilo
modernizovat velké množství silnic – v momentě, kdy budou dokončeny všechny projekt tak se 
můžeme dočkat 1360 zrekonstruovaných nebo zmodernizovaných kilometrů silnic II. A III. tříd, 
264 kilometrů nově vybudovaných cyklotras a cyklostezek; bude pořízeno 1150 vozidel pro
veřejnou dopravu a 86 nově zrekonstruovaných přestupních terminálů. Dále v oblasti 
sociálních služeb, je to 17 397 podpořených klientů na území ČR v rámci SC 2.1. Počet 
podpořených bytů pro sociální bydlení, aktuálně to vypadá, že naplníme hodnotu na 2086 bytů 
v ČR oproti plánu 5 000 bytů, tj. zde je plnění indikátoru na 42 %. V rámci oblasti vzdělávání 
bude podpořeno 315 nových mateřských škol s navýšenou kapacitou, 1049 základních škol a 
512 středních škol. Dále cca 80 tisíc domácností bude podpořeno v oblasti zateplování a 146 
památkových objektů na území ČR v oblasti kultury.
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Jako další téma uvedl integrované nástroje. Informoval, že všechny výzvy byly dokončeny a 
uzavřeny. Zrekapituloval stav administrace integrovaných projektů. V rámci ITI a IPRÚ bylo 
vyhlášeno celkem 453 výzev. Upozornil, že 57 výzev proběhlo, aniž by byl předložen jediný 
projekt a 169 výzev pouze s jedním projektem, což je téma k zamyšlení na nové programové 
období. Jediné aglomerace, které nemají zatím splněný limit čerpání pro rok 2022 je Liberec – 
Jablonec n. Nisou a Mladá Boleslav, ale předpokládáme, že se podaří vše dočerpat.
V rámci CLLD bylo vyhlášeno a uzavřeno celkem 2033 výzev. Uvedl, že z toho 308 výzev 
proběhlo bez předložení jediného projektu a 679 výzev pouze s jedním projektem. Upozornil 
na několik problémových místních akčních skupin – tj. jedna MAS nemá předložené projekty 
ani ve výši limitu čerpáni pro rok 2022 a tři MAS nemají tento limit ani v projektech v hodnocení 
a v realizaci. 

Zmínil se také o Finančním nástroji IROP, který souvisí se zateplováním a je ve formě 
zvýhodněného úvěru. Státní fond podpory investic eviduje cca za 1 mld. Kč registrovaných 
projektů, z toho 970 mil. Kč dostalo úvěrový příslib a 680 mil. Kč bylo již proplaceno konečným 
příjemcům. Okomentoval grafické zpracování Finančního nástroje s předpokladem, že SFPI 
bude schopen do konce roku veškeré prostředky proplatit.

Podal také zprávu o celkové chybovosti programu. Audit systému v roce 2021 odhalil 
chybovost IROP 1,86 %. Chybovost poměrně výrazně zvedla 100% korekce u projektů MAS. 
Auditní orgán následně aplikoval plošnou korekci 3,33% na relevantní výdaje z PO 4 (celkem 
ve výši 30,1 mil. Kč).

Informoval o provedených zpětných kontrolách, které byly provedeny u všech projektů v oblasti 
sociálního podnikání, kde podstatou problému bylo zneužití výstupu toho projektu. Upozornil, 
že preventivně jsme výdaje související s tímto zjištěním u sociálních podniků vyjmuli 
v uzavírání účtů 20/21 a až po dokončení těchto kontrol „zdravé“ výdaje zahrneme do 
certifikace. Uvedl, že další zjištění z Auditu systému v roce 2021 souvisela s nedodržením 
administrativních lhůt, chybějící kontrolní mechanismy plnění podmínek veřejné podpory 
v oblasti SOHZ a nedostatečný audit trail. V rámci zjištění nedostatečného kontrolního 
mechanismu pro plnění podmínek veřejné podpory v oblasti SOAZ jsme přijeli opatření, která 
vedla k nápravě. 

Dále informoval, že za loňský rok se u nás vystřídalo 7 kontrolních skupin NKÚ a byly ukončené 
3 kontroly na místě (sociální bydlení, kulturní dědictví a humanizaci psychiatrické péče). 
Závěrem NKÚ konstatovalo nenaplnění cíle vybudování 5000 bytových jednotek v rámci 
sociálního bydlení. Zbylé prostředky byly alokovány do jiných oblastí IROP. 

Dále informoval o vlivu pandemie Covid na IROP a o opatřeních v souvislosti s ní 
realizovaných. Především se jednalo o problémy s plněním cíle a účelu projektů a s plněním 
termínu realizace projektů. ŘO IROP reagoval na situaci velmi rychle vydáním závazného 
stanoviska č. 20, které umožnilo prodlužování termínů realizace a lhůt projektů.

Jako další velký moment byla ruská invaze na Ukrajině a s tím spojená migrační krize. ŘO 
IROP velmi rychle zareagoval na žádosti žadatelů o možnost využít výstupy z projektů 
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financovaných z IROP k řešení uprchlické krize vydáním závazného stanoviska ŘO IROP č. 
27 (např. sociální bydlení, komunitní centra, školy).
Upozornil, že důsledkem pandemie Covid i ruské invaze na Ukrajinu je nárůst cen a 
nedostupnosti materiálu, se kterým se teď všichni potýkáme. Tato situace bude trvat ještě 
několik měsíců, v některých oblastech možná i během příštího roku. MMR ve spolupráci 
s ÚOHS vydalo Metodické doporučení týkajícího se růstu cen ve veřejných zakázkách, jak 
můžou příjemci postupovat. Pro nové žadatele doporučil, že řešením pro nové zakázky je 
indexovat ceny a vytvořit si nějakou rezervu. Co se týká nedostupnosti materiálu a odchodu 
ukrajinských pracovníků z ČR, MMR vydalo informace pro zadavatele. Podotkl, že na české 
straně jsme se snažili být k příjemcům co nejbenevolentnější, do té míry, co nám umožňují 
pravidla.

Kateřina Nohelová, NOK

Uvedla, že Česká republika stojí za tzv. Iniciativou V10, což je 10 zemí z „východního“ bloku, 
které se spojily dohromady v reakci na vydání legislativy CARE. Informovala o „nápadech“, 
které byly jako reakce na tuto iniciativu sepsány a pomohly by jednak v programovém období 
14+, tak i v programovém období 21+. Dále uvedla některé z příkladů, které návrh obsahuje, 
např. pro období 14+ prodloužení způsobilosti výdajů do konce roku 2024, prodloužení 
stoprocentní míry spolufinancování, požadavek na větší flexibilitu pro tzv. nefungující projekty, 
snížení limitu pro fázování projektu. Pro období 21+ stoprocentní míru spolufinancování pro 
první rok, nebo např. způsobilost již dokončených operací, kdy by bylo možné vybírat projekty, 
které již byly fyzicky dokončené. Zmínila, že dopis byl již rozeslán v rámci RKS a k podpisu se 
připojil i Ministr financí. 

Rostislav Mazal, místopředseda MV IROP

Upozornil, že jde o „Iniciativu“ a že je to otázkou ještě dalších jednání nejen s EK, ale také 
ostatními zeměmi, které pod tím nejsou podepsané, neboť krize se dotýká celé Evropy. 

Kateřina Nohelová, NOK

Dodala, že ČR byla ta země, která to iniciovala, nicméně za pár týdnů nás čeká české 
předsednictví, během kterého bude problematika dále řešena, takže   budeme v této věci v roli 
vyjednavače a lídra nyní bude hrát Estonsko. 

Rostislav Mazal, místopředseda MV IROP

Informoval, že na projekty z této oblasti budou využity volné prostředky z eGov v IROPu.
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Aleš Pekárek, ŘO IROP

Představil aktuální stav digitalizace stavebního řízení.
Jedná se o tři projekty v rámci 94. výzvy na 1 mld. Kč, které jsme přesunuli z oblasti 
zateplování. Představil jednotlivé projekty v rámci této oblasti a zaměřil se především na 
projekty realizované na MMR (tj. 1. a 2. bod):

1. Národní geoportál územního plánování – vydáno rozhodnutí o dotaci, projekt je 
v realizaci. 

2. Digitalizace stavebního řízení – skládá se ze tří informačních systémů. Bylo vydáno 
rozhodnutí o poskytnutí dotace.

3. Vybudování IS digitální mapy veřejné správy a rozvoj IS zeměměřictví, tj. projekt 
Českého úřadu zeměměřického a katastrálního. Projekt je v plné fyzické i finanční 
realizaci (nakoupeny drony, postaven IS a teď probíhá mapování ČR). 

Oba projekty MMR by měly být dokončeny k 30. 6. 2023, ale je možné dobu realizace prodloužit 
až do konce roku 2023. Podotkl, že po příchodu nové vlády se novela zákona o stavebním 
řízení dolaďuje. V současné době probíhá realizace zadávacího řízení na technický dozor 
investora a také zadávací řízení formou soutěžního dialogu na hlavní předmět projektu. 
Probíhají diskuze nad novelou stavebního zákona, což má dopad pro jednací fáze soutěžních 
dialogů a na přesné zadání pro uchazeče.
 
Upozornil, že MMR samozřejmě sleduje rizika projektu. Hlavními riziky především jsou 
personální obsazení hodnotících komisí, expertních týmů pro jednací fáze soutěžních dialogů 
a v neposlední řadě zajištění externí právní podpory pro administraci soutěžních dialogů.
Informoval, že v současné době probíhá právní řízní ÚOHS k soutěžním dialogům na evidence 
stavebních postupů a na Národní geoportál územního plánování.

Zdeněk Semorád, předseda MV IROP

Poděkoval a doplnil informace o organizačních změnách na MMR. Sekce Evropských fondů 
se rozšířila o agendu Národního plánu obnovy a monitorovacích systémů fondů. Dále zmínil, 
že agenda týkající se regionální politiky a politiky bydlení, nyní spadá přímo pod pana ministra. 

Andreas von Busch, Evropská komise

Vyjádřil se k iniciativě V10. Jedná se o složitý postup a zabere to delší čas. Některé členské 
státy jsou skeptičtí k datu prodloužení. Podotkl, že EK se snaží velmi rychle vracet ke všem 10 
bodům a také k tomu, co bylo převzato z malé akční skupiny, kde členské státy přicházely 
s novými návrhy. Podotkl, že je to vždy problém otevřené legislativy týkající se hlavně 
legislativy ERDF. Je to otázka změny pravidel a nevím, jaká flexibilita u těch modifikací bude 
možná. Upozornil, že je to časově náročné, otázka minimálně čtyř, pěti měsíců, než se 
dostaneme k návrhům, které Rada přijme. Upozornil také na to, že některé návrhy vyžadují i 
změny některých nařízení, a to může být velmi složité.



8

Dále se vyjádřil k digitalizaci stavebního řízení. Podotkl, že jde skutečně o velkou výzvu a 
projekt podpořil. 

Zdeněk Semorád, předseda MV IROP

Dodal, že ČR se zavázala k zásadě už kompletní digitalizace nejen stavebního řízení, ale třeba 
i územního plánování atd., takže budeme i nadále informovat. Podotkl, že v současné době 
vzniká novela stavebního zákona řešící především administrativní část, což by však nemělo 
mít úplně zásadní vliv na digitalizaci, na které se shodly všechny politické subjekty v ČR. 

5. Výroční zpráva IROP za rok 2021

Rostislav Mazal, místopředseda MV IROP

Konstatoval, že velká část hodnot ve výroční zprávě souvisí s dokončením výzev 
v integrovaných nástrojích a nejdůležitější částí je rekapitulace revizí programového 
dokumentu, které proběhly v loňském roce. Jednalo se především o vstřebání prostředků 
z REACT-EU a zahájení 2. revize programového dokumentu, kde podstatnou změnou bylo 
navýšení alokace programu o 2. tranši REACT-EU na rok 2022.

Podotkl, že Evropská komise zaslala několik připomínek, které byly zapracovány a nyní je na 
jejím posouzení, zda je již výroční zpráva korektní a dojde ke schválení. 

6.  Informace o revizi programového dokumentu IROP v souvislosti s CARE

Zdeněk Semorád, předseda MV IROP

Ve vztahu k řešení uprchlické krize poznamenal, že z jednání s představiteli Ukrajiny vyplynulo, 
že stojí o pomoc zejména na území Ukrajiny. Jejich zájmem je, aby obyvatelstvo zůstalo při 
přesunech v relativně bezpečných částech Ukrajiny (na západě) a zemi neopouštěli. Jednou 
z možností pomoci je tak například výstavba modulových domů v oblasti Zakarpatí. Pomoc 
putuje v současné době z národních prostředků, ale existuje snaha využít také zbylé prostředky 
v rámci „pražské obálky“ IROP.

Rostislav Mazal, místopředseda MV IROP

Osvětlil, jak Evropská Komise zareagovala na současnou situaci modifikací a tvorbou nové 
legislativy. Přestože EU na uprchlickou krizi nevyčlenila nové prostředky, vydala nové nařízení 
(Akce v rámci politiky soudržnosti na podporu uprchlíků v Evropě (CARE), které umožňuje 
využít stávající, zatím nevyužité, prostředky novými způsoby. Návrh revize programového 
dokument by měl být připraven v řádu týdnů, možná měsíců.

Klíčová je však zejména modifikace druhého nařízení, souvisejícího s REACT EU, která 
umožnila přidat financování aktivit běžně patřících do ESF programu i v ERDF programu a 
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zároveň umožnila speciální zjednodušené metody vykazování tzv. SCO, tedy platby ve výši € 
40 na jednoho uprchlíka na týden po dobu maximálně 13 týdnů.

Dle předběžných propočtů NOK disponuje volnými prostředky jen IROP, a to přibližné 10 
miliony Eury. Prostředky budou pravděpodobně využity k částečné refundaci výdajů, které již 
ČR na řešení uprchlické krize vynaložila z národních prostředků. Konkrétně je plánován 
transfer 9 milionů Eur na MPSV a 1 milion Eur na MV. Uvažuje se ale také o kompenzaci vůči 
MF, které financuje ubytování nebo o domluvě s Magistrátem hlavního města Prahy. Dále ŘO 
Mazal přiblížil podstatu indikativního listu způsobilých aktivit, který je součástí nařízení 
Evropské komise. Nakonec připomněl, že bude potřeba uplatnit formální postupy okolo vzniku 
nové prioritní osy. Měla by být zařazena na program červnového monitorovacího výboru.

Stanislav Bogdanov, Ministerstvo vnitra ČR

Navázal na úvahy o využití finančních prostředků z IROP pro kompenzaci nákladů ČR na 
válečné uprchlíky. Seznámil výbor s úvahami, které stojí za finálním řešením refundace již 
vynaložených prostředků. Připomněl, že nejvíce zasaženou oblastí je Praha, na jejímž území 
se z celkem zhruba 350 tisíc uprchlíků nachází cca 24%, tedy okolo 75-76 tisíc.

Štěpán Ripka, RVNNO

Dotázal se, proč je Magistrát hlavního města Prahy až poslední možností k jednání o 
financování aktivit týkajících se uprchlické krize s poukazem na nedostatky pomoci, kterou 
Praha nabízí uprchlíkům romského původu ve stanech v Troji.

Rostislav Mazal, místopředseda MV IROP

V reakci na dotaz objasnil, že při konzultacích s EK ohledně použití finančních prostředků 
jednak naráží na častý nesouhlas ze strany EK pro nesplnění určitých kritérií a jednak na 
vysoké ceny stavebních materiálů a malou časovou dotaci. Zdůraznil, že ať už budou 
prostředky připsány kterémukoliv ze zmíněných orgánů veřejné moci, uleví se tak státnímu 
rozpočtu. Vyzdvihl jednoduchost předestíraného řešení.

Štěpán Ripka, RVNNO

Uznal, že z hlediska administrace programu je jistě jednodušší zpětně proplatit aktivity, které 
již proběhly. Zdůraznil však, že využití prostředků skrze stavbu nových ubytovacích kapacit by 
mohlo být přidanou hodnotou a umožnilo by využít 300 tis. m2 připravených pozemků. 

Rostislav Mazal, místopředseda MV IROP

Informoval, že trh s modulárními stavbami je v současné době přehřátý, což s sebou přináší 
dlouhé dodací lhůty a nedostatek materiálů.
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Andreas von Busch, Evropská komise

Konstatoval, že stavby trvalejšího charakteru by mohly být přednostně kofinancovány z IROP 
a stavby sloužící výhradně pro potřeby uprchlické krize by bylo vhodné financovat z AMIF 
(Azylový migrační a integrační fond), pokud by došlo k navýšení rozpočtu.

Rostislav Mazal, místopředseda MV IROP

Připomněl, že kofinancování výdajů je na území Prahy 50%, zatímco mimo toto území 85%. I 
proto mají debaty s Magistrátem probíhat až v poslední řadě.

Štěpán Ripka, RVNNO

Upřesnil, že prostředky z AMIF jsou v současné chvíli spíše omezené. Většina jich byla 
alokována.

Zdeněk Semorád, předseda MV IROP

Objasnil, jakým způsobem by mohl v řešení krize přispět program na rekonstrukci bytů a 
nebytových prostor, připravený MMR.

Andreas von Busch, Evropská komise

Dodal, že vyšší kofinancování v případě Prahy by mělo být projednáno na chystaném webináři. 
Dle něj přichází v úvahu také určitá modifikace stávajícího nařízení.

        7.   Vyhodnocení ročního komunikačního plánu IROP 2021

Jana Brodská, ŘO IROP

Konstatovala, že vzhledem k pandemii COVID-19 se ŘO IROP musel ve velké míře přesunout 
do online prostoru, což se promítlo mimo jiné do hlavních komunikačních aktivit. Dále popsala 
realizované aktivity za uplynulý rok, mezi které se právem řadí výroční konference, roadshow, 
putovní výstava, regionální kampaň v Denících, dokončená kampaň k FN IROP a také 
zrealizovaná soutěž IROP očima dětí. Dále byly zrealizovány 3 semináře ŘO k výzvám, vydalo 
14 tiskových zpráv, uspořádaly se 2 tiskové konference, nafotilo se 91 projektů a natočilo 4O 
videoreportáží. V rámci Facebooku má Řo IROP nyní 3 600 sledujících a 697 odběratelů 
kanálu YouTube IROP. Na základě pozitivního ohlasu a přání účastníků podobnou akci 
zopakovat navazuje IROP tour organizovaná Centrem. 

Co se týče Centra, tak mezi jeho realizované aktivity patří mimo jiné 14 regionálních seminářů, 
soutěž 25 let Centra, spustil se konzultační servis pro IROP 2021-2027, direct mailing, 
zatraktivnění webu Regiony nás baví, spolupráce s NPÚ a vytvoření 18 fotoframů, 3 vydání 
časopisů Region nás baví a 12 čísel e-newsletteru. 
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Dále konstatovala, že z hlediska finančního vyhodnocení komunikačních aktivit se ušetřily 
nemalé finance. Částečně to bylo ovlivněno i pandemií COVID-19. Mnohé aktivity se podařilo 
vysoutěžit levněji a některé byly realizovány vlastními silami. Z původně plánovaných aktivit za 
téměř 25 milionů korun bylo utraceno 9,5 milionu. Centrum z původních 18 milionů korun 
utratilo 2 miliony. Celkem komunikační aktivity stály zhruba 11,5 milionu. 

8.   Informace o stavu vyjednávání a přípravy IROP 2021 – 2027

Rostislav Mazal, místopředseda MV IROP

Zrekapituloval stav příprav IROP 2021+. Návrh Programového dokumentu IROP byl schválen 
v listopadu 2021. 0. jednání monitorovacího výboru proběhlo v prosinci 2021, kde byl 
diskutován návrh kritérií a systém hodnocení. Na začátku ledna 2022 byl do Evropské komise 
oficiálně poslán Programový dokument IROP, čímž skončila fáze neformálního vyjednávání a 
začalo formální vyjednávání, kdy EK shromažďovala připomínky po celé Evropě. Na konci 
března ŘO IROP obdržel Observation letter, který obsahoval 61 připomínek k IROP. 
Připomínky se zatím neformálně vypořádávají ve spolupráci s EK. Předpokladem je, že se 
během května vypořádají poslední připomínky a další verze PD bude oficiálně zaslána EK se 
zapracovanými připomínkami. PD by měl být schválený na přelomu června/července. 

Během června je v plánu stínový monitorovací výbor, kde nemohou být schválena kritéria a 
HMG výzev, ale bude se jednat pouze o diskuzi. Schvalování by proběhlo až při následné 
proceduře per rollam po schválení PD IROP. K jednotlivým výzvám se již nyní připravuje 
dokumentace a během června budou zasedat pracovní týmy, které budou řešit specifická 
pravidla pro žadatele a příjemce. První výzvy jsou tedy plánované na červenec 2022. 1. verze 
Obecných pravidel pro žadatele a příjemce IROP21+ byla vydána 1. 4. letošního roku. První 
verze Operačního manuálu IROP21+ bude vydána 1. 6. Případné nejednoznačnosti budou 
odladěny a zveřejněny prostřednictvím revize. Ve spolupráci s Centrem je připravován MP 
k postupům v administraci, jehož vydání je v plánu taktéž na červen letošního roku. 

Dále popsal dobíhající aktivitu Centra IROP tour CRR, kde byly na více jak 50 místech po ČR 
představeny poslední nejaktuálnější informace k jednotlivým specifickým cílům a 
podporovaným aktivitám v IROP. Centrum také rozjelo konzultační servis v elektronické 
podobě, na který přišly velmi pozitivní ohlasy. Systém zatím obdržel přibližně 3000 dotazů. 
Nejvíce dotazů přišlo na výzvy v SC 4.1 vzdělávání. 

Tomáš Chmela, Sdružení místních samospráv ČR

Dotázal se na posun u mateřských školek v oblasti podpory předškolního vzdělávání vzhledem 
k dlouhodobému požadavku, aby skóre podpory bylo u hodnoty 4. Připustil, že havarijní situace 
je hlavně v okolí největších měst. Jedná se ovšem o poměrně subjektivní záležitost, protože 
pokud mají být evropské fondy a konkrétně IROP kohezní, tak si i periferní oblasti zaslouží 
podporu tohoto typu. Vysvětlil, že často je jedinou motivací, jak udržet občany v periferiích, je 
právě vybavenost, občanská kvalita života a životní prostředí. Apeloval, aby se nezapomínalo 
na kohezi v evropských fondech nebo IROP. Tato situace je patrná i v případě přílivu Ukrajinců 
do ČR, kteří podvědomě cílí spíše na větší města. Poukázal na nutnost řešení přetlaku ve 
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velkých městech využitím kapacit v regionech, které trpí setrvalým odlivem obyvatel. Zdůraznil, 
že b bylo dobré pamatovat na tento úhel pohledu i v oblasti mateřského školství nebo 
předškolního vzdělávání. 

Zdeněk Semorád, předseda MV IROP

Vysvětlil, že IROP nemá neomezené množství finančních prostředků a že je nutné stanovení 
priorit, do čeho se bude financovat. Dále konstatoval, že co se týče mateřských škol, tak aktivita 
jako taková je financována jak z individuálních projektů, tak v rámci ITI i CLLD. U komunitně 
vedeného místního rozvoje žádné omezení není a MAS si mohou samy rozhodnout, zda chtějí 
a jakou školu chtějí podpořit a nebude to záviset na kapacitě v území. U individuálních projektů 
se budou podporovat MŠ, kde hygienické požadavky nevyhovují podmínkám. MŠ mají 
udělenou výjimku od hygieny. Opět to nebude záviset na kapacitě území. Zbytek, ať už ITI, tak 
individuální projekty budou podporovány tam, kde ta nevyhovující kapacita, respektive 
nedostatečná kapacita je. Zatím dohoda s MŠMT zatím není finálně uzavřena, ale směřuje 
k tomu, že co se týče ITI, tak tam bude způsobilé území na úrovni ORP, které bude spadat do 
kategorie 4 a vyšší. Co se týče individuálních projektů tam se budou postupně vyhlašovat výzvy 
od těch nejpotřebnějších. Kategorií je 10. První výzva pravděpodobně bude pro kategorii 9 a 8 
a postupně půjdeme níž a níž až do kategorie 4+. Samozřejmě se tam půjde do kategorie 4+ 
jen ve chvíli, pokud na ně budou peníze a pokud situace v regionech 6+ 5+ plus nebude taková, 
že se alokaci vyčerpá. 

Erich Beneš, Zástupce Integrovaných územních investic (ITI)

Dotázal se na nový mechanismus postupných výzev a na metodiku, která znázorní časový plán 
a způsob organizace. 

Aleš Pekárek, ŘO IROP

Vysvětlil, že proces jde realizovat postupnými revizemi jedné výzvy. 

Erich Beneš, Zástupce Integrovaných územních investic (ITI)

Upřesnil, že se dotazuje spíše na časovou představu.

Aleš Pekárek, ŘO IROP

Vysvětlil, že každý měsíc ŘO IROP reviduje výzvu a tím ji i rozšíří. Standardně se počítá 
s přísunem žádostí o podporu a jakmile naplní alokaci výzvy, tak se výzva za 14 dní ukončí. 
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Zdeněk Semorád, předseda MV IROP

Vysvětlil, časový harmonogram postupných výzev. 1. výzva na skóre 9 + 8 (skóre potřebnosti 
mateřských školek v ORP), přijdou projekty, budou na to mít měsíc, a ty začneme hodnotit. 
Potom bude revize výzvy, kde bude skóre 7. 8. 9. My nepředpokládáme bodování. To 
znamená, že projekt opět musí splňovat všechna kritéria a ve chvíli, kdy je splní tak dostane 
podle času podání projektu podporu a takhle to půjde dál. Ale jestli to bude měsíc nebo měsíc 
a půl? MŠMT navrhlo měsíc. Tam se možná budeme ještě o tom bavit, ale takovýmto 
způsobem by to mělo fungovat. Samozřejmě pokud ten první měsíc bude výzva na skóre 9.8. 
a nějaká školka třeba ze skóre 4 si podá projekt, tak jí vyřadíme. 

Rostislav Mazal, místopředseda ŘO IROP

Poukázal na zapeklitost monitorovacího systému v začátcích programového období. 
Předpokládá se ovšem, že start nového období bude hladší než předchozí programové období. 
Poukázal také na skutečnost, že OPŽP a OPJAK plánují dřívější vyhlášení výzev, takže je 
předpokladem, že se stihnou odladit případné drobné problémy. 

Kateřina Nohelová, NOK

Pozvala členy MV IROP na konferenci s názvem Politika soudržnosti v kontextu českého 
předsednictví a příležitosti v evropských fondech, která se bude konat 24. května na Magistrátu 
hlavního města Prahy na Mariánském náměstí od 9 hodin a zároveň bude streamovaná na 
webu dotaceeu.cz. Akce se zúčastní eurokomisařka Elisa Ferreira i ministr Bartoš. Na 
konferenci bude zahájeno nové implementační období 2021-2027 a bude oficiálně předána 
schválená Dohoda o partnerství. 

Tomáš Chmela, Sdružení místních samospráv ČR

Poděkoval za zorganizování zasedání monitorovacího výboru na Moravě. 

9.   Různé

10.   Závěry 17. zasedání Monitorovacího výboru IROP

Rostislav Mazal, místopředseda MV IROP

Zrekapituloval závěry 17. zasedání MV IROP, kterými byly schválení programu a Výroční 
zprávy IROP za rok 2021. Dále také projednání a vzetí na vědomí Informace o stavu realizace 
programu, informace o záměru Revize Programového dokumentu IROP v souvislosti 
s iniciativou CARE, vyhodnocení Ročního komunikačního plánu za rok 2021 a také Informace 
o stavu vyjednávání a příprava IROP 2021-2027. 
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Monitorovací výbor dále uložil ŘO úpravu Programového dokumentu IROP podle výsledků 
vyjednávání iniciativy Care a předložení monitorovacímu výboru ke schválení. 

Andreas von Busch, 

Krátce pohovořil o plánované návštěvě Prahy eurokomisařkou a podotkl, že doufá ve schválení 
Dohody o partnerství.

Rostislav Mazal, místopředseda MV IROP

Poděkoval členům MV IROP za účast a konstruktivní debatu.

 Správnost zápisu ověřila: Mgr. Jana Brodská, vedoucí Oddělení podpory operačních 
programů

V Praze, dne ……………….. …………………………………

Zápis schválil: Mgr. Zdeněk Semorád, náměstek pro řízení Sekce evropských a národních 
programů

V Praze, dne ……………….. ……………………………………
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